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قیمت )به تومان(نوع سکه
2/023/500سکه تمام طرح جدید
1/947/000سکه تمام طرح قدیم

998/000نیم سکه
576/000ربع سکه

357/000گرمی
188/930هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/208دلار
7/464یورو
8/505پوند

1/314لیر ترکیه
1/723درهم امارات

مدیــرکل تامین اجتماعی غرب اســتان 
تهران از اجــرای طرحی تحت عنوان دریافت 
غیرحضوری دفترچه هــای درمانی در آینده 

نزدیک خبر داد.
ناهید حیدری در نشســت خبری خود گفت: در 
واقع برای تعویض و تمدید دفترچه نیازی به مراجعه 
حضــوری نخواهد بود و افراد می توانند با روش هایی 
که پیش بینی کردیم درخواست خود را ثبت کنند تا 
دفاتر درمانی تازه صادر شده و یا تمدید شده، درب 

منازل تحویل شان شود.
وی بــا بیان اینکه مهلت بخشــودگی جرایم در 
سال گذشــته به پایان رسیده بود گفت: در راستای 
سیاســت گذاری سال جاری با دســتور مدیرعامل 
ســازمان این فرصت تمدید شــد و تا پایان 10 تیر 
امسال این فرصت فراهم شد تا کارفرمایان به شعب 
مراجعه کنند و از صد درصد بخشودگی استفاده و از 
پرداخت جریمه معاف شوند.مدیرکل تامین اجتماعی 
غرب استان تهران ادامه داد: از دوسال پیش استقرار 
پرونده الکترونیک بیمه ای شروع شد و اکنون پرونده 
کاغذی بیمه ای در شــعب نداریم و به این ترتیب دو 
فاز از فرایند کاری مراجعین ما هنگام مراجعه به شعب 
که در صف ایستادن و دریافت شماره برای مراجعه به 

یک مسئول:

صدوروتمدیددفترچههایدرمانیتامیناجتماعیغیرحضوریمیشود

بایگانی و برعکس بود، حذف شده است.وی با  اشاره 
به اینکه بازرسی الکترونیک یکی دیگر از خدماتی بود 
که در غرب تهران پایلوت شد و اکنون دیگر شعب به 
شکل سنتی از کارگاه ها بازرسی نمی کنند و با استفاده 
از تبلت خدمات بازرسی را انجام می دهند اظهار کرد: 

دریافت اینترنتی لیست های حق بیمه به صورت صد 
درصد الکترونیکی است و حدود 85 درصد ابلاغ های 
مــا الکترونیکی انجام و برگه پرداخت ها نیز مکانیزه 
صادر می شــود.به گفته وی، در واقع برای تعویض و 
تمدید دفترچه نیازی به مراجعه حضوری نخواهد بود 

و افراد می توانند با روش هایی که پیش بینی کردیم 
درخواســت خود را ثبت کنند تا دفاتر درمانی تازه 
 صادر شده و یا تمدید شده درب منازل تحویل شان

 شود.
مدیرکل تأمین اجتماعی غرب اســتان تهران در 
ادامه در پاســخ به پرسشی درباره بیمه دانشجویان 
گفت: بیمه دانشــجویان در قالب مشاغل آزاد بوده 
و انتخاب نرخ حق بیمه بر عهده بیمه شــده است. 
نرخ 12 درصد حق بیمه صاحبان مشاغل آزاد شامل 
 مزایای بیمه بازنشستگی و فوت بعد از بازنشستگی

 می شــود. نرخ 14 درصد حق بیمه شــامل مزایای 
بازنشستگی و فوت قبل و بعد از بازنشستگی و نرخ 16 
 درصد شامل حمایت های بازنشستگی و از کارافتادگی 
می شود.به گزارش ایســنا، حیدری در پایان با بیان 
اینکه معافیت هفت درصدی حق بیمه برای جانبازان 
با ارائه گواهی جانبازی لحاظ می شود گفت: جانبازان 
می توانند با 20 سال سابقه و 45 سال سن برای بانوان 

و 50 سال برای مردان بازنشسته شوند.
 اکنون 1629 جانباز تحت پوشــش داریم که از 
پرداخت هفت درصد حق بیمه معاف شده اند. میزان ریالی 
 این هفت درصد معافیت حدود 500 میلیون تومان در

 ماه می شود.

عضو کانون سراسری انبوه سازان کشور گفت: مشاوران املاک، 
نوسانات ارز و بی ثباتی اقتصادی باعث متشنج شدن بازار مسکن 

شده است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، فرشید پورحاجت با بیان اینکه صنعت 
ساختمان پنج سال در رکود بود، اظهار کرد: این امر باعث انباشت تقاضا 
و تورم شــد. در مدت پنج سال گذشته، قیمت همه کالاها افزایش پیدا 
کرد اما مسکن هیچ افزایش قیمتی نداشت، که این موضوع باعث انباشت 

تقاضا و جهش در قیمت مسکن شد.
وی افزود: در نیمه دوم ســال 96 مسکن رونق پیدا کرده بود اما در 
سال 97 بدلیل نوســانات قیمت دلار، عده ای شتابزده وارد بازار مسکن 
شدند و بازار دچار افزایش قیمت شد. نظام عرضه و تقاضا در چند سال 
گذشته دستخوش بی انضباطی شده است و روند ساخت و ساز در گذشته 
به نحوی بود که نتوانستیم متناسب با برنامه ها و طرح جامع، مسکن تولید 

کنیم و همین امر جو روانی مسکن را دستخوش آشفتگی کرد.
عضو کانون سراسری انبوه سازان کشور تصریح کرد: مشاوران املاک، 
نوسانات ارز و بی ثباتی اقتصادی باعث متشنج شدن بازار مسکن شده است.
پورحاجت با  اشاره به طولانی بودن روند صدور پروانه های ساختمانی 
در کشور افزود: بروکراسی اداری تولید را آزار می دهد و اتفاق مثبتی در 

بهبود فضای کسب و کار صورت نگرفته است.
وی ادامــه داد: باید فعالان بخش مســکن اطمینــان خاطری برای 
افزایش تولید مسکن داشته باشند اما قوانین مزاحم مانع کار آنها می شود 
بطورمثال )ماده 77( مالیات برساخت و ساز است که در دو سال، اجرایی 
نشده و اگر امسال اجرایی شود علاوه  بر تورم قیمت مسکن افزایش چند 
درصدی خواهیم داشــت. دولت باید سیاست هایی برای تقاضا و عرضه 

مسکن داشته باشد.

دلایل گرانی مسکن 
اعلام شد 

دبیر انجمن صنایع روغن نباتی از افزایش 
۹ درصدی قیمت روغن نباتی براساس مصوبه 

ستاد تنظیم بازار خبر داد.
به گزارش خبرگزاری ایسنا، طی هفته های گذشته 
انواع نشــان های تجاری و صنایع روغن نباتی قیمت 
محصولات خود را افزایــش دادند که به گفته دبیر 
انجمــن صنایع روغن نباتی، ســتاد تنظیم بازار 18 
اردیبهشت  امسال با درخواست تولیدکنندگان که سال 
گذشته مطرح شده بود، موافقت کرد و بنابراین انواع 
روغن نباتی براساس لیست اعلامی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 9 درصد با افزایش 

قیمت مواجه شد.

امیرهوشنگ بیرشک اظهار کرد: از  سال 1395 
تاکنون قیمت انــواع روغن نباتی افزایش نیافته بود 
که سال گذشــته درخواستی به ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و  تولیدکنندگان بــرای افزایش 
قیمــت ارائه دادیم که پس از پیگیری های متعدد و 
برگزاری جلسات مشترک، بالاخره سازمان حمایت 
با درخواســت صنایع روغن نباتی موافقت و آن را به 

ستاد تنظیم بازار ارسال کرد.
وی افــزود: یکی از مشــکلات امروز این صنعت 
کمبــود و افزایش قیمت حــدود 50 درصدی انواع 

ظروف بسته بندی مانند بطری است.
دبیر انجمن صنایع روغن نباتی با بیان اینکه در 

زمینه  لوازم بسته بندی با مشکلات متعددی مواجه 
شــده ایم و به شــدت عرضه آن کاهش یافته است 
ادامه داد: همچنین قیمت این محصولات 45 تا 50 
درصد افزایش پیدا کرده اســت که در این زمینه به 
همراه کارخانه های تولیدکننده آب معدنی و نوشیدنی 
و ماءالشــعیر، نامه مشــترکی به ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان وتولیدکنندگان ارســال کردیم تا 

مشکل را برطرف کند. 
بیرشــک اضافه کرد: در حال حاضــر برخی از 
کارخانه ها با مشــکل توزیع مواجه شــده اند، چراکه 
ظرفی برای تولیــد و عرضه محصولات خود ندارند. 
در این شرایط عرضه انواع بطری و لوازم بسته بندی 

کم شده و تقاضا برای آن افزایش یافته است، چراکه 
در ایــن وضعیت اگر برخی تا دیروز برای یک هفته 
خود بطری تهیه می کردند حالا درخواست شان برای 
یک ماه و حتی بیشــتر است که این سبب رقابتی تر 

شدن بازار می شود.
وی ادامه داد: دستگاه های نظارتی مانند سازمان 
حمایت مصــرف کننــدگان و تولیدکننــدگان به 
پیگیری های ما پاســخ دادند و قرار شــد موضوع را 
بررســی و با متخلفان احتمالی برخورد کنند. البته 
مجتمع پتروشیمی تندگویان که زیرمجموعه هلدینگ 
خلیج فارس است باید تولید و عرضه خود را افزایش 

دهد تا این مشکل صنایع حل شود.

ســخنگوی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: با 
پرداخت بدهی راننده تانکرهای جاده پیما، از دیروز، عرضه سوخت 

در کشور به صورت عادی بازگشت.
فاطمه کاهی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشــاره به مشکلات 
پیش آمده در برخی از استان های کشور و اعتصاب صورت گرفته توسط 
تانکرهای جاده پیما اظهار کرد: در روزهای اخیر تانکرهای جاده پیما که 
بنزین را حمل و نقل می کردند، به دلایل صنفی ســوخت را به مقاصد 

تعیین شده منتقل نکردند.
وی ادامه داد: بعد از پیگیری های به عمل آمده این مشــکل برطرف 
شــده و طلب این عده پرداخت می شود. انتظار می رود دیگر شاهد این 

مشکل در کشور نباشیم.
در چند روز اخیر به دلیل اعتصاب راننده تانکرهای جاده پیما و نرسیدن 
بنزین به برخی اســتان ها از جمله فارس و اصفهان صف های طولانی در 

مقابل برخی جایگاه های عرضه سوخت ایجاد شده بود.
مشکلات رانندگان به مســئله طلب هایشان ختم نمی شود. افزایش 
بی رویه قیمت لوازم یدکی ناوگان عمومی جاده ای، احتکار قطعات و لوازم 
یدکی برای سودجویی بیشتر، رشد بی سابقه دستمزد تعمیرگاه ها و تأثیر 
غیرمنطقی قیمت ارز بر نرخ دستمزد و قیمت لوازم یدکی، از مشکلات 

این روزهای رانندگان است.
یکی از این رانندگان درباره مشکلات قشر مالکان کامیون و راننده ها 
گفت: پس از افزایش قیمت ارز، قیمت قطعات و لوازم یدکی کامیون در 
کشــور بسیار بالا رفته است، قطعه فروشان و فروشندگان قطعات یدکی، 
به هیچ عنوان مایل به فروش نیستند، قطعات در انبارها موجود است، اما 
چون هر روز با تورم مواجه هستیم و قیمت ها هر روز فرق می کند، آنها 
هم قطعه نمی فروشــند و به قول خودشان اگر امروز نفروشند، فردا هزار 

تومان گران تر می فروشند. 
سیدهادی که از رانندگان قدیمی کامیون است اظهار کرد: تا همین 
چند ماه پیش یک واشــر سرســیلندر بنز 10 چــرخ را  17 هزار تومان 
می خریدم اما امروز با التماس به قیمت 35 هزار تومان به من فروخته اند 

و می گویند دلار گران شده است.
وی گفت: کامیون من نیازمند تعمیرات اساســی است، اما به مغازه 
لــوازم یدکی که مراجعه می کنم می گویند قطعه نداریم، زمانی که زیاد 
اصرار می کنم می گویند پس اجازه بدهید با تهران تماس بگیریم ببینیم 
امروز این قطعه را باید به چه قیمتی به شما بفروشیم؛ وقتی علت را جویا 

می شویم، می گویند امروز قیمت دلار فرق کرده است. 
راننده دیگری گفت: تا همین چند ماه پیش تعمیرگاه بابت یک تعمیر 
موتور از ما حدود یک میلیون تومان دستمزد می گرفت، اما به تازگی این 
رقم به دو تا دو میلیون و 500 هزار تومان رســیده است. در این شرایط 

کرایه ها، همان کرایه های پنج سال پیش است.
وی به نرخ های گران و کیفیت نامناسب در برخی برند های لاستیک 
تولید داخل اشــاره کرد و افزود:  در این شرایط که دستمزدها و قطعات 
گران شده است، هیچ نظارتی از سوی اصناف تعمیرگاه ها، قطعه فروشان 
و تراشــکاران وجود ندارد، هــر کارگاه و تعمیرگاهی برای خود نرخی را 
بابت دســتمزد تعیین می کند که هیچ معیاری ندارد و در این شــرایط 
 نه از ســوی دولت و نه از ســوی اصناف نظارتی بــر روی نرخ ها وجود

 ندارد.
راننــده دیگری گفت: چرا ما رانندگان باید تــاوان ناتوانی دولت در 
مدیریت اقتصادی کشــور را بدهیم. دولت هیچ توجهی به ما ندارد، هیچ 
توجهــی به رفاه رانندگان، امور رفاهی خانواده های آنها و نحوه نگهداری 
ناوگان جاده ای ندارد. ما در دولت نهم و دهم جداً چنین مشــکلاتی را 
نداشــتیم، بازار رونق زیادی داشت، بار همه جا بود و وضعیت هم خوب 
بود، اما در این شرایط مشکلات اقتصادی واقعاً کارد به استخوانمان رسیده 
اســت.  اما الان هزینه مالکان اتوبوس و کامیون طی این مدت افزایش 

سرسام آوری داشته است.
وی توضیح داد: متأســفانه ســرقت از بار رانندگان در زمان توقف و 

استراحت راننده، بسیار زیاد شده است.

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

مشکل رانندگان
 تانکرهای حمل بنزین برطرف شد

اجرای  برای  پیشنهادی  کارشناس،  یک 
طرح حمایت از کالای ایرانی در ادارات دولتی 

مطرح کرد.
علــی اعتمادی در تماس با گــروه اقتصادی 
کیهان پیشنهاد کرد برای اجرای طرح حمایت از 
کالای ایرانی در ادارات دولتی مناســب است که 
یک اداره در میان ادارات دولتی وظیفه موافقت یا 
عدم موافقت با خریدهای خارجی را داشته باشد.
وی توضیح داد: بر اساس این پیشنهاد، کلیه 
ســازمان ها و ادارات دولتی اجــازه خریدکالای 
خارجی را ندارند مگر این که موافقت اداره مذکور 

را با خریدشان داشته باشند.
این فعال دانشگاهی سپس در تشریح بیشتر 
پیشنهادش به بیان وظایف اداره مذکور پرداخت 

و گفت: 
1- اداره قراردادهــا بلافاصله پس از دریافت 
تقاضای خرید کالا اقدام به بررســی موارد مشابه 

ایرانی می نماید.
2- اداره مربوطــه طــی فراخوانــی در زمان 
مشخص به کلیه وزارت خانه ها و ادارات و دانشگاه ها 
و شــرکت های خصوصی که قابلیت ساخت این 
دســتگاه یا قطعه ای از آن را دارند پیشنهاد کند 
که هر فرد یا ســازمانی که بتواند این دستگاه یا 
 جزئی از قطعات آن را بســازد دعوت به همکاری

 می شود.
3- زمان درخواست و پیدا کردن فرد و سازمان 
ســازنده داخلی بین 3 تا 6 ماه می تواند باشد. که 
در صورت عدم موفقیت، مجوز خرید آن دستگاه 

 از خارج از کشــور توســط اداره قراردادها تایید
 می شود.

4- اداره قراردادها باید کلیه ســوابق اقدامات 
خود را در سابقه مربوطه ضبط نماید. و در صورتی 
که بتوان به صورت مشترک توسط چند شرکت 
قطعه خاص تولید شود که در مجموع به ساخت 
آن یک دســتگاه بیانجامد از همه آنان دعوت به 

همکاری نماید.
همچنین نرم افزار یا سامانه ای در سراسر کشور 
راه اندازی شود تا هر فرد یا سازمانی که قصد خرید 
دستگاه یا قطعه ای از دستگاه خارجی را دارد به این 
سامانه مراجعه و درخواست خود را ثبت کند، اگر 
فرد یا اشخاصی قادر به ساخت آن دستگاه باشند 
به دفتر قراردادها مراجعه و پس از شنیدن توقعات 

و جزئیات توسط کارشناسان آن سازمان نسبت 
 به انعقاد قرارداد جهت ســاخت آن دستگاه اقدام 

کند.
این کارشــناس در پایان گفــت: با توجه یه 
اینکه بســیاری از افراد و جوانان مســتعد کشور 
توانایی ســاخت بهترین دستگاه ها را دارند لیکن 
چون نمی دانند که بعد از ســاخت دســتگاه آیا 
خریداری وجود دارد یا نه؟ از ایجاد ابتکار و ساخت 
دستگاه منصرف می شوند و انگیزه ای برای تولید 
بوجود نمی آیــد در حالی که با اجرای این طرح 
جوانان خــلاق بعد از انعقاد قرارداد با ســازمان 
ســفارش دهنده با امید به آینده که محصولشان 
 خریدار دارد با روحیه مضاعف شروع به کار و تلاش

 می کنند.

پیشنهادیبرایاجرایطرححمایتازکالایایرانیدراداراتدولتی

گروه اقتصادی-
در حالی که پیام رســان تلگرام ظرف مدت 5 
ســال و با حمایت های خاص به آمار 40 میلیون 
کاربر رســیده بود، پیام رسان های ایرانی که تنها 
چند ماه است به طور جدی وارد رقابت شده اند، 
توانســتند در مدت کوتاهی بیش از 25 میلیون 

کاربر جذب کنند.
حدود 5 ســال از ورود تلگرام بــه موبایل ایرانی ها 
می گذرد ولی از حدود یک ســال قبل  این پیام رســان 
خارجی بــه دلایل مختلف مورد توجه بیشــتری قرار 

گرفته است.
امروز دیگر کمتر کسی هست که نسبت به خطرات 
امنیتی و اخلاقی این نرم افزار بی اطلاع باشــد. بنابراین 
فیلترینگ تلگرام که از اردیبهشت امسال کلید خورد از 
نظر منطقی موضوعی پذیرفته شده محسوب می گردد.

با این وجود پرسشــی کــه در ذهن کاربران فضای 
مجازی همچنان وجود دارد، آن است که آیا پیام رسان های 
داخلی نسبت به تلگرام توانایی لازم در جذب مخاطب را 
داشته اند؟ در این بین برخی جریانهای رسانه های خاص 
سعی دارند به مخاطبان خود بقبولانند که پیام رسان های 
داخلی نتوانسته اند کاربران تلگرام را به خود جذب کنند، 

اما واقعا اینطور است؟
برای دستیابی به یک مقایسه عادلانه باید مدت زمانی 
که هر یک از این پیام رسان ها »به طور جدی« وارد میدان 
رقابت شده اند و تعداد کاربرانی که توانسته اند جذب کنند 
را با احتساب میزان حمایتی که از آنها شده بررسی نمود.

حدود پنج سال پیش در آگوست 2013 )مرداد 92( 
نسخه آیفون تلگرام منتشر شد و در ماه اکتبر )مهر( همان 
سال نسخه اولیه و بتای اندروید منتشر شد. این پیام رسان 

پیام رسان های داخلی؛ 25 میلیون کاربر ظرف 3 ماه
تلگرام؛ 40 میلیون طی 5 سال

قیمتروغننباتی۹درصدافزایشیافت

گروه اقتصادی- 
در پی ممنوعیت انجام مبادلات ارزی در صرافی ها که طی یک 
ماه اخیر رخ داده بود، بانک مرکزی با عقب نشینی نسبت به تصمیم 
اولیه خود، اجازه ورود صرافی ها به چرخه مبادلات ارزی را توسط 

فعالان تجاری داده است. 
به دنبال افزایش های سرسام آور نرخ ارز که از ابتدای سال جاری شدت 
بیشتری گرفته بود، دولت با اجرای سیاست های جدیدی تصمیم گرفت 
ایــن فضا را کنترل کند، یکی از همین تصمیمات ممنوع کردن خرید و 
فروش ارز در صرافی ها و انجام تمام مبادلات ارزی از طریق سامانه ارزی 

نیما )از طریق بانک ها( بود. 
در پی این موضوع، هرچند ارزی به نام دلار، عملا از صرافی ها رخت 
بســت و حتی طبق اعلام دولتمردان هرگونه مبادله ای خارج از چارچوب 
بانکی مدنظر دولت، قاچاق محسوب می شد؛ اما از همان ابتدا معلوم بود که 
با سیاست های دستوری و امر و نهی کردن نمی توان بازار را در اختیار گرفت. 
این اقدام دولت هرچند از التهابات ظاهری کاســت اما در عمل باعث 
شد قیمت گذاری بازار ارز عملا به دست عده ای دلال بیفتد که آن ها هم 
مدیریت فضا را بعضــا از خانه ها و به صورت دورکاری )به خاطر برخورد 

پلیسی با آن ها( انجام می دادند.  
تصمیم دولت برای غیرقانونی کــردن مبادلات بازار حتی با واکنش 
حامیان آن مواجه شد؛ همین چند روز پیش بود که سعید لیلاز با انتقاد 
از سیاســت بانک مرکزی درخصوص غیرقانونی و قاچاق اعلام کردن ارز 
در بازار آزاد، گفته بود: »ما نباید بازار آزاد ارز را ســیاه یا غیرقانونی اعلام 
می کردیم و حالا که چنین اتفاقی افتاده باید به صورت غیررسمی و تلویحی 

آن را جدی نگیریم تا بازار بتواند خودش را با واقعیت ها تنظیم کند.«
با این حال، به نظر می رسد گذشت حدود یکماه از تصمیم بانک مرکزی، 
خود مسئولان را هم متوجه این اشکالات کرده و آن ها طی بخشنامه ای، 
مجددا صرافی ها را )البته به شکل محدود( به چرخه مبادلات ارزی کشور 

برگردانده اند. 
آنطور که خبرگزاری مهر گزارش داده، بر اساس این بخشنامه، بازرگانان 
خود می توانند بعد از ثبت  سفارش و ارائه تضامین لازم به بانک ها، صرافی 
منتخــب خود را برای ادامه کار و دریافت ارز انتخاب نمایند.موضوعی که 
طی یک ماه و نیم گذشته امکان پذیر نبود و صرافی ها را در یک رکود کاری 
فرو برده بود؛ اما اکنون با بخشنامه بانک مرکزی کار صرافان رونق تازه ای 
خواهد گرفت و البته صرافی هایی وارد این عملیات خواهند شد که مورد 
تایید بانک مرکزی بوده و عضویت آنها در کانون صرافان نیز تمدید شده 
باشد.در همین زمینه، سعید مجتهدی، رئیس کانون صرافان با استقبال 
از بخشــنامه بانک مرکزی گفت: قبل از راه اندازی ســامانه نیما، صرافان 
در راســتای شفاف سازی، تمامی گزارش عملکرد خود را از طریق سایت 
سنا ثبت می کرده و گزارشات آن را به صورت مستمر به بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد ارائه می کردند.وی ادامه داد: بعد از راه اندازی ســامانه نیما، 
برخی مشکلات به وجود آمد، که بر مبنای آن، بانک ها با توجه به اینکه 
ثبت ســفارش واردات را صورت می دادند، مشــتریان صرافی ها را که به 
نوعی ســرمایه آنها محسوب می شدند، به سمت صرافی های بانکی خود 
هدایت می کردند و از آنجایی که صرافی های بانکی جوابگوی همه نیازهای 
متقاضیان نبودند، متقاضیان ارز نمی توانستند کارهای کارگزاری خود را 
صرفــا از طریق صرافی بانک ها انجام دهند.به گفته رئیس کانون صرافان، 
بعد از این بخشــنامه، خوشــبختانه متقاضیان ارز این اختیار را دارند که 
صرافی خود را انتخاب کرده و البته مثل گذشته صرافی ها نیز با همدیگر 

تبادل مالی داشته باشند.
هرچند اقدام بانک مرکزی برای میدان دادن بیشــتر به صرافی ها به 
نوعی عقب نشینی بانک مرکزی به شمار می آید اما هنوز مبادله ارزی به 
 صورت آزاد و برای عموم مردم همچنان ممنوع بوده و قاچاق محســوب 

می شود. 

با عقب نشینی بانک مرکزی 

صرافی ها به چرخه ارزی کشور برگشتند

در حالی که کارخانه های لبنی قیمت محصولات شان را ۱0 تا 
۱5 درصد افزایش داده اند، سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان اعلام کرد: این کارخانه ها هیچ مجوزی برای 

افزایش قیمت ندارند و با متخلفان برخورد می شود.
به گزارش ایســنا، طی هفته گذشته صنایع لبنی نسبت به افزایش 
قیمــت محصولات تولیدی خود اقدام کردند و به گفته رئیس اتحادیه 
فروشــندگان محصولات لبنی، لبنیات با افزایــش 10 تا 15 درصدی 

قیمت مواجه شده است.
به گفته رجبی، طی روزهای گذشــته قیمت کره 100 گرمی از 3 
هزار و 500 تومان به 4 هزار و 500 تومان افزایش یافته و قیمت دیگر 

محصولات لبنی نیز 10 تا 15 درصد افزایش یافته است.
 همچنین پنیر 450 گرمی سفید نیز از 4 هزار و 200 تومان به 4 
هزار و 500 تومان و شیر کم چرب یک لیتری از 2 هزار و 500 تومان 

به 2 هزار و 750 تومان افزایش قیمت داشته است.
درباره قانونی یا غیرقانونــی بودن افزایش قیمت محصولات لبنی، 
علیرضا رستمی، مدیر کل نظارت بر محصولات کشاورزی و مواد غذایی 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، گفت: لبنیات جزو 
کالاهای گروه یک و مشــمول قیمت گذاری است و هیچ گونه مصوبه ای 

برای تغییر قیمت این محصولات ابلاغ نکرده ایم.
وی تصریح کرد: افزایش قیمت محصولات لبنی طی روزهای گذشته 
بدون مجوز و غیرقانونی بوده و در این راستا با متخلفان برخورد کرده ایم.

این مقام مسئول در سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
توضیح دیگری ارائه نکرد و مشخص نیست که با برخورد صورت گرفته 
بــا صنایع لبنی، آیا قیمت لبنیات به حالت ســابق باز می گردد یا این 
اقدام لبنیاتی ها حرکتی پیش دستانه برای تصویب قیمت های جدید در 
این دستگاه نظارتی است، چراکه این روند در میان صنایع لبنی سابقه 
دارد و آنها طی اقدامی قیمت محصولاتشان را افزایش می دهند و پس 
از کش و قوس هایی نهایتا برای افزایش قیمت هایشان مجوز می گیرند 

و نرخ های جدید را به بازار تحمیل می کنند.

مرکز آمار ایران اعلام کرد: سهم جمعیت جوان )۱5 تا 2۹ساله( 
از سال ۱3۹6 تا سال ۱405 از 23/۹ درصد به ۱۹/6 درصد کاهش 

می یابد. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، براساس اعلام مرکز آمار ایران 
ســهم جمعیت جوان )15 تا 29ساله( از ســال 1396 تا سال 1405 از 

23/9 درصد به 19/6 درصد کاهش می یابد. 
برای انجام این پیش بینی از روش »ترکیبی پیش بینی جمعیت« بهره 
گرفته شده است. در این روش که متداول ترین روش پیش بینی جمعیت 
است بر اساس عملکرد مجموعه عوامل موثر بر تغییر و تحولات جمعیت 
یعنی باروری، مرگ و میر، مهاجرت و ترکیب ســنی و جنسی جمعیت 

استفاده شده است.
بر اســاس پیش بینی فوق ســهم جمعیت صفر تا 14 ساله از 24/3 
درصد در سال 1396 به 19/7 درصد در سال 1405 کاهش خواهد یافت.

همچنین سهم جمعیت جوان )15 تا 29ساله( از سال 1396 تا سال 
1405 از 23/9 درصد به 19/6 درصد کاهش یافته و سپس تا سال 1415 

به 21 و هشت دهم درصد افزایش خواهد یافت.
ســهم جمعیت میانسال )30 تا 64 ساله( نیز از سال 1396 تا سال 
1405 از 45/6 درصد به 48/8 درصد افزایش یافته و سپس تا سال 1415 

به 47/5 درصد کاهش خواهد یافت.
همچنین جمعیت سالمندان 65 ساله و بیشتر از 6/1 درصد در سال 

1396 به 11 درصد در سال 1415 افزایش خواهد یافت.

سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان:

گرانی لبنیات تخلف است

مرکز آمار ایران هشدار داد

کاهش 4 درصدی جمعیت جوان کشور 
تا سال 1405

در حالی مطرح شد که تا قبل از آن برخی نرم افزارهای 
خارجی دیگر پیشتاز فضای مجازی-اجتماعی ایران بودند.

به گفته پاول دوروف، موســس این نرم افزار، تلگرام 
توانسته بود حدود 40 میلیون ایرانی را به خود جذب کند.

در ســوی دیگر پیام رسان های ایرانی قرار دارند که 
هــر چند از تولد برخی از آنها چند ســال می گذرد، اما 
به دلایل مختلف از جمله کم توجهی مســئولان یا عدم 
درک اهمیت موضوع و در نتیجه ضعف در حمایت های 
مالی و قانونی، طی سال های گذشته وارد میدان رقابت 

جدی نشده بودند.
با این وجود در ماه های اخیر و با آشکار شدن خطرات 
تلگرام و جدی شــدن بحث فیلترینگ و رفع انحصار از 

این پیام رسان، خبرها حاکی است که رشد آمار استفاده 
از نمونه های داخلی پیام رسان ها چشمگیر بوده است.

در همین رابطه روز گذشته خبرگزاری فارس به نقل 
از معاون محتوای مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد »در 
حال حاضر 25 میلیون و 114 هزار نفر در پیام رسان های 
داخلی عضو شده اند.«امیر خوراکیان درباره موفقت آمیز 
بودن فیلترینگ تلگرام گفته اســت »از نظر ما مسئله 
اصلی تلگرام حل شده است، بازگشت به شرایط انحصار 

به هیچ وجه اتفاق نخواهد افتاد.«
وی افزود: فعالیت پیام رسان ها بطور مداوم بر اساس 
شــاخص های فنی و کارشناسی رصد می شود، علیرغم 
وجود فیلترشکن ها و نسخه های فارسی تلگرام، میزان 

انتشار محتوا و بازدید پست ها، همچنین تعداد کانال های 
فعال در این شبکه کاملا روند کاهشی داشته و بطور کلی 
ترافیک این پیام رسان به کمتر از 30 درصد رسیده است 
که در نتیجه میزان موفقیت محدود شدن فعالیت تلگرام 

شیب مثبت دارد.
به گفته این مقام مســئول، »در حال حاضر تعداد 
کاربران فعال روزانه پیام رســان های داخلی 9 میلیون و 
200 هزار کاربر اســت که عدد مهمی است؛ زیرا تلگرام 
در طول چند سال به 9 میلیون کاربر فعال روزانه رسید،  
البته در این راه هنوز پیام رسان های داخلی مشکلاتی نیز 
دارند اما در مجموع از فعالیت پیام رسان های داخلی طی 

20 روز پس از مسدود سازی تلگرام راضی هستیم.«
موضوع مهم دیگر حمایت دولت از پیام رســان های 
ایرانی است و مسئولان هم ظاهرا بارها بر این اصل تأکید 
کرده اند، اما گویا حقایق دیگری در این زمینه وجود دارد.
اخیراً مدیر پیام رســان سروش اعلام کرد که دولت 
اگر همان حمایتی را که از تلگرام کرد از پیام رسان های 

داخلی انجام دهد وضعیت آنها بهتر می شود.
معنی این اظهارات وقتی روشن تر شد که بعد از گاف 
مشاور رسانه ای رئیس جمهور، رسانه ها از حضور پنهانی 
مدیر تلگرام در ایران در سال 94 و توافق دولت روحانی 
و پاول دوروف برای اختصاص سرورهای توزیع محتوای 

بومی به این پیامرسان خبر دادند.
در این وضعیت، مقایســه عادلانه بین مدت زمانی 
که تلگرام و پیام رســان های خارجــی مطرح بوده اند و 
همچنین حمایت هایی که در عمل از آنها شــده نشان 
می دهد نمونه های داخلی بسیار هم موفق بوده اند و اگر 
حمایت ها منطقی و اصولی و عادلانه باشــد، می توانند 

گوی سبقت را از خارجی ها بربایند.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
در سالی که گذشــت 8 میلیون و ۱00 هزار تن 
چغندر قند تولید شــد که ۱0 درصد آن چغندر 
پاییزه بود، گفت: در تولید شــکر به خودکفایی 

رسیدیم.
به گزارش خبرگزاری فارس، یزدان سیف در مراسم 
امضای قرارداد ترمینال تمــام مکانیزه مواد معدنی و 
تفاهم نامه احداث کارخانه تصفیه شکر در چابهار اظهار 
داشت: در سال گذشته با توجه به رشد تولید شکر در 
کشور باید گفت که امروز در حوزه شکر خودکفا هستیم.

وی ادامه داد: در سالی که گذشت هشت میلیون 
و 100 هزار تن چغندر قند تولید شــد که 10 درصد 
آن چغندر پاییزه بود که آب سبز مصرف می کند. سال 
قبل هم در تولید چغندر قند 35 درصد رشد داشتیم.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی و مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه برای مصرف کشور 
به اندازه کافی شکر تولید می شود، گفت: یک میلیون 
و 142 هزار تن از شکر مورد نیاز کشور از محل چغندر 
قند تأمین شــده است. همچنین 850 هزار تن شکر 
استحصالی از نیشکر کشت و صنعت خوزستان داریم، 
یعنی جمعاً حدود دو میلیون تن شکر تولید کرده ایم.

ســیف افزود: امروز فاصله قیمتی شــکر ســفید 
و شــکر خام افزایش یافته که 60 تا 70 دلار اســت 
 و این شــرایط خوبی بــرای ســرمایه گذاران فراهم

 کرده است.
وی اعلام کرد: اختلاف قیمت شــکر خام و شکر 
سفید وضعیت مناسبی برای سرمایه گذاران است، اما 
ســرمایه گذاران باید روی بازار خارج از کشور حساب 

کنند و صادرات را در اولویت خود بدانند.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 10 الی 
15 هزار نفر در صنعت تولید شــکر مشــغول به کار 
هســتند، گفت: امروز ما در مکانی هســتیم که بازار 
مصرف زیــادی در اطرافمان قرار دارد. امارات شــکر 
 خام وارد می کند و شــکر ســفید به افغانستان صادر

 می کند.
ســیف با بیان اینکه 24 هزار تن شکر به بخش 
خصوصی فروخته ایم اما در تأمین کامیون در چابهار 
و سیستان و بلوچستان برای حمل آنها مشکل داریم، 
درباره مزایای این منطقه گفت: سرمایه گذاران باید 
عمق توجه خود را به صادرات در بندر چابهار تعمیم 
دهند. تقویت بندر چابهار هدف استراتژیک در حوزه   
راهبردهای نظام است، اما توجه چندانی به آن نشده 

است.وی افزود: به عنوان یک شرکت همکار دولت در 
امر تجارت و تأمین کالای اساســی تلاش کردیم که 
به بنــادری مثل چابهار فراتر از نــگاه اقتصادی؛ نگاه 
اجتماعی، سیاسی و امنیتی هم داشته باشیم.  اشتغال 
در چابهار مطلوب است، اما همین چابهار مأمنی برای 

واردات برنج هم شده است.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: موضوعاتی با 
گمرک داشتیم که در حال برطرف کردن آن هستیم و 
از مسئولان استانی سیستان و بلوچستان توقع داریم 
در کنار ما باشــند، تا در توســعه چابهار همه با اتحاد 

یکدیگر موفق شویم.
سیف با بیان اینکه ما برای صادرات از بندر چابهار 
برنامه ریزی کرده بودیم، گفت: متأسفانه ماندگاری کالا 

در بندر چابهار طولانی است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
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